
چرا اتصال ۲ بندر شهید بهشت و شهید کلانتری به منطقه آزاد چابهار ضروری است؟

به گزارش روابط عموم و امور بینالملل سازمان منطقه آزاد به نقل از روزنامه شرق در غیاب مرزبندی مشخص و قانون منطقه آزاد

چابهار، به نظر مرسد این اتفاق بتواند علاوه بر گسترش شمولیت سرمایهگذاران در قالب منطقه آزاد و بهرهگیری از امتیازات ویژه

قانون در آن، تلیف منطقه آزاد چابهار را هم روشن کند.

این خبر در کنار خبر دیری، چابهار را در بین اخبار مهم قرار داده بود؛

اتصال بزرگترین بندر اقیانوس ایران به شبه گاز

حسن منتظرتربت، مدیرعامل شرکت مل گاز ایران خبر داده بود: «با ساخت خط لوله گاز ایرانشهر به چابهار، افزون بر گازرسان به

نیروگاههای برق چابهار و کنارک و توقف مصرف سوخت مای در این واحدها، زمینه گازرسان به صنای پتروشیم مران نیز فراهم

مشود. این خط لوله انتقال گاز اکنون در چهار قطعه مراحل مختلف ساخت را ط مکند».

هرچند این خبر نشان نمدهد که بالاخره چه زمان این وعده محقق خواهد شد، اما این امید را ایجاد مکند که در آینده دور بتوانیم

جذابیت سرمایهگذاری در این منطقه را بیشتر و معقولتر کنیم. در شرایط که سرمایهگذاران خارج در حال ترک ایران هستند یا

هماری خود را با ایران بهشدت تقلیل دادهاند، این امیدواری متواند راهشا باشد.

منطقه آزادی بدون مرز رسم

عبدالرحیم کردی، مدیرعامل منطقه آزاد چابهار در گفتوگو با «شرق» با اشاره به اینه الحاق دو بندر شهید بهشت و بندر

شهیدکلانتری به منطقه آزاد چابهار، در قالب سه لایحه پییری مشد، گفت: این الحاق سالهاست که در حال پییری از سوی

مسئولان سازمان بنادر و دریانوردی است. از سوی منطقه آزاد چابهار هم تنها منطقه آزادی است که هی مرز رسمای ندارد و این خلأ

قانون بهصورت جدی همواره مورد خواست این منطقه هم بوده که مرزهای رسم این منطقه مشخص شود.

3 لایحه در قالبهای مختلف با ی هدف

کردی در بیان جزئیات سه لایحهای که این موضوع را پییری مکردند، مگوید: در لایحه منطقه آزاد که در آن هشت منطقه آزاد به

تصویب مجلس رسیده بود، به لحاظ آنه لایحه در دستور کار بود، تبصرهای به آن اضافه شد که الحاق این دو بندر هم به منطقه انجام

شود. این در پروسه تأیید شورای نهبان قرار گرفته است. همزمان هم لایحه دیری باز از جانب دولت برای الحاق این دو بندر به

منطقه آزاد چابهار به مجلس رفته بود. این اقدام با این هدف صورت گرفته بود که اطمینان نداشتیم سرنوشت لایحه قبل چه مشود.

بنابراین این لایحه را بهصورت جداگانه به دلیل اهمیت این موضوع و اینه بندر برای توسعه فعالیتهای خود به مشوقهای مناطق آزاد

نیاز داشت، هم توسط وزارت راه و هم دبیرخانه شورای مل منطقه آزاد، پییری کردیم. لایحه سوم که طرح توسعهای محدوده منطقه

آزاد چابهار است، با این رویرد که هم مسئله مرز آب حل شود و هم فرودگاه جدید در محدودهاش قرار گیرد و هم برای رف موان و

مشلات زیستمحیط، توسعه آت صنای شهر چابهار را در نظر بیریم و از سوی برای توسعه گردشری شهر جدید تیس را هم در

منطقه آزاد چابهار در نظر بیریم، پییری شد. این لایحه هم طرح بوده که در شورای عال مناطق آزاد تصویب شده و به دولت رفت

و تبدیل به لایحه شد و سپس به مجلس رفت و در کمیسیونهای فرع بحث شده و اکنون در دستور کار کمیسیون اقتصادی است.



به گفته او، کلیات که در این مصوبه تصویب شده، برای جزئیات به کمیسیون اقتصادی برگشته و در تلاش هستیم نیازهای توسعه آت و

مرز هوای و خش را هم بتوانیم به آن اضافه کنیم تا دوباره در صحن برای رأیگیری فرستاده شود.

احتمال ابلاغ الحاق ۲ بندر کلانتری و بهشت به چابهار تا پایان سال

از او مپرسم پروسه زمان طشده برای الحاق این دو بندر به منطقه آزاد چابهار تا چه زمان بهطول خواهد انجامید، مگوید: با توجه

به اهمیت که امروز چابهار برای کشور دارد، پروژههای اقتصادی بسیار مهم مانند پتروشیم، فولاد، آب و توسعه بندر در این منطقه

مطرح شده و دولت نیز بهجد به دنبال آنهاست. از سوی به سبب آنه ناه مقام معظم رهبری نیز به سواحل مران بسیار مهم است و

فعالترین بخش این سواحل، چابهار شناخته مشود، رسیدگ فوری به این لایحه، توجیه منطق دارد.

کردی مافزاید: بعد از تصویب مجلس و تأیید شورای نهبان به محض آنه ابلاغ قانون صورت گیرد، به سرعت متوانیم این لایحه

را عملیات کنیم و اکنون در حال رایزن هستیم که این روند به سرعت انجام شود. انتظار داریم این روند تا پیش از پایان سال به اتمام

برسد و بتوانیم با توجه به زیرساختهای موجود، از الحاق دو بندر به منطقه آزاد چابهار بهصورت عملیات رونمای کنیم.

چرا اتصال 2 بندر به منطقه آزاد چابهار ضروری است؟

محمد راستاد، معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی نیز در این رابطه گفته: موضوع تسری قوانین منطقه

آزاد به بنادر شهیدبهشت و شهیدکلانتری، ماه گذشته در شورای هماهن اقتصادی به ریاست معاون اقتصادی رئیسجمهور مصوب و

مقرر شد در ستاد هماهن سران قوا مطرح شود و تا ط مراحل قانون و طرح موضوع در صحن علن مجلس بندر معطل تشریفات

مصوبشده نماند و از تخفیفات قانون منطقه آزاد بهره ببرد.

بهروز آقای، مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستانوبلوچستان هم درباره الحاق بندر چابهار به منطقه ویژه اقتصادی گفته: منطقه ویژه

اقتصادی، مشلات چابهار را از لحاظ تعرفهای، بیمه و سایر موارد حل مکند و این موضوع ی از ضرورتهای بندر چابهار است

چراکه این بندر را رقابتپذیرتر مکند.

آقای ادامه داد: انتظار سازمان بنادر این است که فرصت ما معطوف الحاق چابهار به منطقه ویژه اقتصادی باشد و این تضادی با بنادر

جنوب ما نظیر بندر امام(ره) و شهیدرجای ندارد. منطقه ویژه اقتصادی شدن مناف دولت، سرمایهگذاران و صاحبان کالا را به دنبال

دارد و موضوعات دریای، بندری و اقتصادی را به بهترین شل پوشش مدهد.

و شهیدکلانتری به محدوده منطقه آزاد تجاری ـ صنعت لایحه ماده واحده الحاق بنادر شهیدبهشت به گزارش «شرق» در مقدمه توجیه

چابهار که در جلسه تابستان سال گذشته به تصویب هیئت وزیران رسید و از سوی دولت به مجلس شورای اسلام ارائه شد، آمده بود؛ به

منظور جذب سرمایهگذاری، تحری تولید و صادرات کالا به بازارهای جهان و همچنین با توجه به اینه مناطق آزاد دنیا متصل و

وابسته به ی بندر در محدوده خود هستند و نیز برای بهرهمندی متقابل منطقه آزاد چابهار و بنادر شهیدبهشت و شهیدکلانتری از مزایا و

امانات یدیر و افزایش سهم حملونقل دریای در منطقه و جهان به عنوان حلقهای از زنجیره تأمین و توزی، استفاده حداکثری از

ظرفیت جغرافیای این دو بندر در جذب خطوط کشتران و ایجاد تسهیلات برای جذب کالاهای ترانزیت آسیای میانه و افغانستان و

همچنین کم به اشتغالزای منطقه و محور شرق کشور، لایحه مادهواحده الحاق بنادر شهیدبهشت و شهیدکلانتری به منطقه آزاد

چابهار برای ط مراحل قانون خود به مجلس ارائه مشود.

بر همین اساس، نمایندگان مجلس شورای اسلام در نشست علن عصر روز یشنبه، اول دیماه با کلیات لایحه الحاق بنادر



شهیدبهشت و شهیدکلانتری به محدوده منطقه آزاد تجاری صنعت چابهار با 143 رأی موافق، 14 رأی مخالف و پن رأی ممتن از

مجموع 202 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.


